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Arrangement:  
Generalforsamling - beretning 
  

Tidspunkt:  
Ca. 16.50 

Sted:  
Grenaa (Kystvejens Konferencecenter)   
 

Taletid: 11 min.   

 
Indledning  

Tak for ordet. Det er en glæde at stå foran jer med foreningens 
beretning på dagsordenen. Siden sidst har der jo været 
kommunevalg, så rigtig hjertelig velkommen til alle jer nye ansigter i 
Dansk Affaldsforenings generalforsamling.  

Når man dykker ned i skraldespanden, oplever man, at affald er 
utroligt spændende. Derfor er der også mange, der sidder fast i 
affaldet. Også hjertelig velkommen til en ny periode til alle jer 
kendte ansigter.  

Der er udsendt en skriftlig beretning med dagsordenen til i dag. Ud 
over de sager, der er nævnt, har vores sekretariat arbejdet med en 
lang række sager. Og det har været et år, hvor medarbejderne i 
sekretariatet i den grad har fået lov til at arbejde.  
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Ved indgangen til 2017 mistede vi et af vores store medlemmer. 
Dermed mistede vi også en væsentlig stemme i foreningen og et 
stort kontingentbidrag. Det gav en række udfordringer i 
sekretariatet, der måtte tilpasses til den nye økonomiske 
virkelighed. Det blev gjort hurtigt og effektivt. Så vi kan på trods af 
udfordringerne vise et positivt resultat af årets aktivitet. Både 
økonomisk og i forhold til at præge dagsordenen til fordel for 
medlemmerne. Jeg synes faktisk, vi har gjort det godt.  

Dansk Affaldsforening er rykket i offensiven og har lanceret en 
række affaldspolitiske udspil. Vi har igennem disse visioner, oplæg, 
udspil, forslag, artikler og kroniker præget debatten om, hvordan vi i 
fremtiden skal indrette vores sektor.  

Vi ønsker ”Fuld skrald på den cirkulære økonomi”. Det er 
overskriften på vores reformudspil med 15 konkrete forslag til, 
hvordan affaldssektoren kan bidrage til udviklingen af cirkulær 
økonomi. Nogle af forslagene har vi allerede foldet videre ud. Andre 
er vi i gang med. Det er medvirkende til, at vi står styrket, når vi nu 
skal tale reformer Vi tænker i løsninger. Vi vil gerne udvikle 
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affaldsområdet og vi sætter borgere og virksomheder, miljø, klima, 
ressourcer og arbejdspladser i centrum.  

Vi skal bruge mindre nyt, genbruge mere, og skabe lukkede 
kredsløb af ressourcer. Det kræver styring, nytænkning og mod til 
at investere i fremtiden.  

Men vi kan ikke skabe en bedre verden fra bunden af 
skraldespanden. Vi har også brug for industrien. Produkterne skal 
designes på en bedre måde. De skal holde længere. De skal være 
lettere at reparere. Og så skal de være lettere at skille ad og 
genanvende, når de bliver til affald.  

I Dansk Affaldsforening er vi er ude af skyttegravene. Jeg opfordrer 
industrien til at gøre det samme. Vi har brug for at finde fælles 
løsninger. Samarbejde om at løse de store udfordringer er vejen 
frem. 

Det er jer og os alle sammen her, der enten har, eller er i gang med 
at trille nye skraldespande og sorteringssystemer ud over landet. 
Det er flot. Affaldssortering hjemme, nær borgeren, er afgørende for 
kvaliteten af den senere genanvendelse. Jeres initiativer i 
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kommuner og affaldsselskaber er vigtige for udviklingen af cirkulær 
økonomi. Selvfølgelig spiller vi op imod ambitiøse politiske 
målsætninger. Men det er os og ikke markedet der virker for 
realiseringen af målsætningerne om yderligere sortering og 
genanvendelse. Uden os sker der ikke noget.  

I Dansk Affaldsforening har vi et klart mål om at holde sammen på 
værdikæderne. Vi ønsker, at kommuner og affaldsselskaber skal 
kunne eje og drive de anlæg, der skal til, for at vi effektivt kan løse 
vores opgaver.  

Vores klare mål står i kontrast til det udspil, som regeringen har lagt 
på bordet. Regeringen synes, at vi i kommuner og affaldsselskaber 
fortsat skal have ansvaret, men uden mulighed for at løse 
opgaverne. Vi skal tvinges til at udbyde opgaverne og så krydse 
fingre for, at opgaven løses af de private på den rigtige måde, til 
den rigtige pris.  

Vi mener, der er en bedre vej. Vi har fokus på hele affaldets vej. Fra 
skraldespand til ressource. Indsamling, genbrug, genanvendelse, 
energiudnyttelse og deponi. Det er vigtigt at kunne operere i alle 
led, fordi vi derved har mulighed for at optimere på tværs af 
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opgaverne. Dermed kan vi skabe de bedste og mest effektive 
løsninger. Vi er også pinligt bevidste om, at behandling af affald 
koster penge. Genanvendelse koster penge. Den billigste form for 
affaldsbehandling er at gøre ingenting. Det går selvfølgelig ikke.   

Nej, vi tænker i miljø, klima, ressourcer, lokale arbejdspladser og 
økonomi. De dobbelte bundlinjer er afgørende, når vi skal levere 
løsninger til glæde for borgere og virksomheder.  

Vi tænker i løsninger. I Dansk Affaldsforening har vi derfor også 
lanceret en model for socialøkonomiske reparationsvirksomheder. 
Vi ønsker mere direkte genbrug og reparation af fx elektronik. Det 
giver god mening miljømæssigt og klimamæssigt. Det giver også 
mulighed for, at vi igennem samarbejde med velgørende 
organisationer eller andre private aktører, kan skabe lokale 
arbejdspladser for mennesker på kanten af arbejdsmarkedet.  

Vi er også på banen med det, vi kalder ”den grønne tråd”. Det 
udspil er et bud på, hvordan vi som sektor kan arbejde med 
enklere, bedre og mere ensartet affaldssortering. Hvis vi i hele 
landet mener det samme, når vi fx siger papir, pap, plastik, er vi 
kommet langt. Det nytter ikke noget, at æggebakken skal til papir i 
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Herning og til pap i Helsingør. Vi skal kommunikere om 
affaldssortering på en måde, så det bliver lettere for borgerne at 
sortere affald. Vi ønsker at skabe større, mere ensartede bunker. 
Det vil forbedre afsætningen. Bedre priser. Bedre kvalitet i 
genanvendelsen. Materialer der kan bruges, når der skal 
produceres nyt. Vi søger løsninger.  

Vi er også kommet med et bud på, hvordan vi kan få sat gang i 
teknologi- og metodeudviklingen på affaldsområdet. En ny model 
for offentligt privat samarbejde. En model hvor kommuner og 
virksomheder kan arbejde sammen om at få løftet affaldet op i 
affaldshierarkiet. Det kalder vi ”grøn kickstart”. Vores forslag er 
samtidig et bud på, hvordan vi kan få samlet affaldsstrømmene, så 
vi kan behandle husholdningsaffald og erhvervsaffald på ét og 
samme anlæg. Det er også et bud på, hvordan kommunerne kan 
være med til at starte vigtige aktiviteter og trække sig ud af samme, 
når markedet er udviklet og velfungerende. Vi tænker i løsninger.  

Vi har også formuleret en plastikstrategi for Danmark. Vi ønsker et 
Danmark helt fri for fossil plastik i 2050. Det er langsigtet, sund 
fornuft. Vores målsætninger spiller samtidig sammen med de 
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nationale målsætninger om et fossilfrit samfund i 2050. Og vejen 
dertil handler om færre typer plastik, der er designet til 
genanvendelse. For at vi kan bevæge os i den rigtige retning, 
mener vi, at pantsystemet skal udvides. Juice- og saftflasker skal 
ind i pantsystemet. Potentialet er 156 mio. flasker om året. Det vil 
sikre bedre kvalitet i genanvendelsen. Fødevareemballage som kan 
genanvendes til fødevareemballage. Sund fornuft.  

Samtidig mener vi, at emballageafgiften skal ændres. Så vi fremmer 
brugen af genanvendelig plastik, i stedet for ny plastik - fx til 
plastikposer. Det foreslår vi, fordi vi har brug for at trække markedet 
for genanvendt plastik i gang. Plastik er et problem. Og det er et 
problem, at der ikke er nogen, der vil aftage meget af det plastik, 
som vi udsorterer. Vi har brug for at få gang i markedet. Vi tænker i 
løsninger.  

Når der har været muligt for os at komme med så mange 
konstruktive forslag til udvikling af vores sektor, er det fordi, vi har et 
klart fælles mål. I medlemskredsen har der været stor enighed om, 
at vejen frem er en omstillingsparat og dynamisk affaldssektor i 
Danmark. En affaldssektor med fokus på de dobbelte bundlinjer. 
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Miljø – klima – ressourcer – arbejdspladser og økonomi. Løsninger 
til gavn for fællesskabet, med fællesskabet i centrum. Vi forsyner 
Danmark med gode solide affaldsløsninger. Danskerne skal være 
sikre på, at de kan få hentet og behandlet deres affald, hvad enten 
de bor i storbyen eller der, hvor der er langt mellem husene. Vi er 
alle optagede af, at vores løsninger gavner vores lokale borgere og 
virksomheder Det signal fra jer medlemmer har vi klart forstået, og i 
bestyrelsen sat os i spidsen for at levere.  

I det store hele er vi enige med regeringen, når den vil gøre det 
bedre og billigere at være dansker. Vi er så ikke altid enige om, 
hvilke midler der er bedst til at opnå det fælles mål.  

Den kamp kommer til at fortsætte. Regeringen står stille ved sit 
udgangspunkt.  

Det er også derfor, vi er kommet med de mange forslag, så vi kan 
bevæge os i en mere konstruktiv og visionær retning.  

Når vi hører centraladministrationen argumentere for, hvordan vi 
bedst kommer i mål, virker det som om, at midlet – altså forslag om 
liberalisering, tvangsudbud og privatisering – er blevet målet i sig 
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selv. Det dur ikke. Vi er forandringsparate, vi vil gerne reformere. 
Hvis liberalisering kan bringe os smukt i mål, er vi friske og parate til 
at diskutere det. Men hvis liberalisering er målet i sig selv, og 
konsekvenserne er lutter ulykker, så siger vi stop. Midlet må aldrig 
blive målet i sig selv.  

Vi har utvivlsomt et stort arbejde foran os i 2018.  

Det er derfor også med stor glæde, at vi kan byde nye medlemmer 
velkommen i foreningen. Sammen står vi styrket. Så velkommen til 
Hillerød Forsyning og Assens Forsyning. Og særligt velkommen 
tilbage til ARC. Det er godt at have jer tilbage med jeres styrke og 
jeres skarpe faglige kompetencer.  

Nye medlemmer styrker foreningen. Både fagligt, og økonomisk. 
Det er vigtigt, fordi vi som sagt står overfor en kæmpe opgave med 
en kommende reform. En reform hvor de opgaver, som kommuner 
og affaldsselskaber varetager, er under massivt pres.  

Bestyrelsen foreslår derfor en udvidelse af foreningens budget med 
det kontingent, de nye medlemmer kommer med. Det kommer vi 
tilbage til under budgettet for 2018.  
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Senere på dagens dagsorden skal vi også have valgt en ny 
bestyrelse til at stå i spidsen for foreningen de næste 4 år.  

Det giver mig helt naturlig anledning til at sige tak til den afgående 
bestyrelse. Tak for godt og konstruktivt samarbejde igennem de 
sidste 4 år. Tak for gode diskussioner. Tak for jeres vilje til at finde 
fælles løsninger og bringe dagsordenen fremad til gavn for 
medlemmerne.   

De seje diskussioner om både nyt valgsystem, ny kontingentmodel 
og ikke mindst vores politiske meldinger har båret frugt. Vi er en 
forening i arbejdstøjet, der fremlægger forslag, sætter dagsordenen 
og varetager medlemmernes fælles interesser. Det kan vi godt 
være glade for. Så stor tak til jer for et godt samarbejde.  

Tak til sekretariatet.  

Tak for ordet.  
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